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Kako su podeqeni vojni

stanovi u Ra{koj ulici?

Ho}e li nadle`ne pravne

institucije poni{titi

usvojena re{ewa? 

[ta nam nudi novi

stambeni pravilnik kao

odgovor na nerazumqivo

stambeno poslovawe?

Koliko je poquqan

ugled Vojske i

Hidrotehnike?

Da nema toliko nepravde i o~igledne krivde u svakodnevnom `i-
votu, govorio je psihoanaliti~ar Du{an Kosovi}, ne bi bilo
neophodno govoriti o pravdi i po{tewu. Tako, ima smisla i ov-
de pone{to re}i o pravi~nosti, pa makar to ne uticalo na sudi-
je koje su du`ne da sude ne samo po slovu zakona, ve} pre u wego-
vom duhu. Zato nije ni te{ko zamisliti kakva {teta mo`e nasta-

ti od nepravedne pravde, koja ~esto ima i veliku mo} i znatan uticaj
u dru{tvu. Da pojednostavimo, {ta se jo{, zapravo, odvijalo u Cve-
}ari dva i tri?

IZME\U @EQE I PRESTUPA
Re{ewa o podeli vojnih stanova u Ra{koj ulici donesena su

2000. godine na osnovu Pravilnika o na~inima, merilima i krite-
rijumima za dodelu stanova i stambenih zajmova pripadnicima Voj-
ske. Po wemu su tako|e podeqeni stanovi zaposlenim u SMO i VJ i
u drugim delovima Beograda. Taj pravni dokument Ustavni sud je na-
knadno proglasio neva`e}im, odnosno neustavnim. [ta se daqe



de{avalo? Osnovni problem javio se u vezi sa re{ewima
o dodeli stanova koja su po nezakonitom Pravilniku bila
pravosna`na i izvr{na. Postavilo se pitawe da li ih po-
ni{titi u potpunosti ili samo onim pripadnicima Vojske
koji se u dodeqene stanove nisu uselili. Pri tome se deo
re{ewa odnosio i na stanove ~ija izgradwa jo{ nije ni za-
po~ela. Razmatraju}i tako slo`enu dilemu nadle`ni u Mi-
nistarstvu, Vojsci i dr`avnim institucijama zakqu~ili su –
priznati re{ewa o dodeli vojnih stanova onima koji su se u
wih ve} uselili. Za odre|en broj pripadnika Vojske koji se
nisu uselili u dodeqene stanove tako|e je dogovoreno da se
re{ewa ne poni{tavaju ukoliko pokrenu individualne tu-
`be pred nadle`nim sudovima. S obzirom na to {to se u
vojne stanove iz Ra{ke ulice sve do 2005. godine nisu use-
lili oni koji su za wih dobili re{ewa, bilo je realno o~e-
kivati da }e sva biti poni{tena. To se, me|utim, nije dogo-
dilo. Za{to?

– ^lan 80. Zakona o Ustavnom sudu propisao je da se
pojedina~ni pravni akti mogu proglasiti neva`e}im ako se u
roku od {est meseci na wih ulo`i `alba. Kako posle odluke
Ustavnog suda niko od stambenih interesenata u Ministar-
stvu i Vojsci nije to primenio za re{ewa o podeli vojnih
stanova u Ra{koj ulici, ona su ostala va`e}a. S druge stra-
ne, u momentu dobijawa re{ewa o dodeli stanova na toj lo-
kaciji protiv wih nisu ulo`ene `albe ni u redovnom uprav-
nom postupku – obja{wava pukovnik Dragan \ini, na~elnik
Odeqewa za stambene poslove Sektora za qudske resurse
MO SCG.

Uz sve to, 24 vojna stana podeqena su samo na osnovu
idejnih skica stambenog objekta u Ra{koj ulici, a ne kako je i
tada{wa zakonska regulativa predvi|ala na osnovu dojave
nadle`nog vojnogra|evinskog organa Stambenoj upravi o bro-
ju novoizgra|enih stanova, wihovoj strukturi i povr{ini. Do-
no{ewe re{ewa, dakle, na osnovu idejne skice ili sli~nog
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tehni~kog projekta u tom momentu bilo je neregularno. Kako
poja{wava pukovnik \ini, za to je bila ovla{}ena tada{wa
Stambena komisija za generale i admirale. Svakako da po-
stupak obarawa tih re{ewa na sudu, samo zbog te ~iwenice,
ne bi urodio plodom. 

Stambeni pravilnik iz 2000. godine nije precizirao
kolika je povr{ina stanova u odnosu na strukturu koja pripa-
da zaposlenima u Vojsci, sem u
slu~ajevima kada se obra~unavaju
stambeni zajmovi. Odnos izme|u
strukture i mogu}e kvadrature voj-
nih stanova, koje gradi ili kupuje
vojnogra|evinski organ, utvr|i-
vao se naknadno po tehni~kim kri-
terijumima i projektima stambe-
nih zgrada. Kako za vojne stanove
koje su zajedni~ki gradili SMO
SRJ i Hidrotehnika u Ra{koj uli-
ci nije ispo{tovana procedura
dojave stambenoj komisiji posle
zavr{enih gra|evinskih radova,
naknadno je konstatovano da je
kvadratura ve}a od strukture sta-
nova koji su dodeqeni budu}im
stanarima.

– Ni u kom slu~aju ne `elim
da opravdavam rad stambene ko-
misije koja je dodeqivala stanove
u Ra{koj ulici. U to vreme je ona,
me|utim, imala odgovaraju}e me-
hanizme i nadle`nosti koji danas
realno ne postoje. I izvo|a~ ra-
dova se morao pridr`avati odlu-
ka Beograda o dodeli gradskog

gra|evinskog zemqi{ta za izgradwu zgrada visokog stambe-
nog standarda. O~ito se na tom prostoru Dediwa nisu mogli
graditi mawi stanovi. Istina, postojala je razlika izme|u
kvadrature gotovih vojnih stanova u Ra{koj ulici i one pred-
vi|ene re{ewima o dodeli. Ali to je posledica stambenog
pravilnika koji je pretpostavqao strukturu, a ne kvadraturu
vojnih stanova. Ve}ih odstupawa, dodu{e, izme|u povr{ina
stanova odre|enih u re{ewima i wihovih idejnih projekata,
nije bilo. Zna~ajnije pove}awe kvadrature tih stanova na-
stalo je tek kada su otpo~eli gra|evinski radovi. U me|uvre-
menu su se promenili i standardi za obra~unavawe stambe-
nih povr{ina. Poznato je i da su pojedini budu}i stanari Ra-
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Glas HHidrotehnike

NEPRAVEDNA PRAVDA
Stambena zadruga Hidrotehnika iz Beograda je od 1983. go-

dine izgradila i uselila vi{e od 60.000 kvadratnih metara
stambenog, gara`nog i poslovnog prostora. Za Vojsku je, tako|e,
gradila stanove u Mirijevu. Do afera Cve}ara dva i tri nije
nai{la na nerazumevawe poslovnih partnera. Sa direktorom
Zadruge Slobodanom Petrovi}em razgovarali smo o problemi-
ma koji su pratili te gra|evinske radove.

Kako je Va{a firma zapo~ela poslove u ulicama Ra{koj i
Veqka Luki}a Kurjaka?
Da bi se pravilno protuma~ili zakqu~eni ugovori izme|u

SMO SRJ i Hidrotehnike treba imati u vidu da su oni potpisani
neposredno posle bombardovawa 1999. godine, po tada va`e}im
civilnim i vojnim propisima, pravilima struke, normama i usvo-
jenim standardima. U wihovoj izradi u~estvovali su stru~ni orga-
ni obe strane. Sve cene i obaveze utvr|ene su komisijski, prema
tr`i{nim uslovima. Pri tome, vaqa znati, da zemqi{te na kome
je stambene objekte gradila Zadruga nije vojno. Prema Zakonu o
gra|evinskom zemqi{tu, koji je va`io u vreme potpisivawa ugovo-

ra o zajedni~kom poslovawu, ali i prema sada{woj pravnoj regu-
lativi, Zakonu o planirawu i izgradwi, gra|evinsko zemqi{te je
svojina Republike Srbije. Jedino ona ima pravo da ga koristi, bez
obzira na to ko je u javnim kwigama nosilac tog prava. Tek nadle-
`ni organi beogradske op{tine mogu ga dodeliti na kori{}ewe.
Ministarstvo bez stru~ne pomo}i Hidrotehnike to nije moglo
ostvariti. Dobijawe re{ewa o dodeli gra|evinskog zemqi{ta za
izgradwu objekata bila je jedna od obaveza Stambene zadruge. Ana-
liziraju}i izmene Regulacionog plana Dediwe i Lisi~ji potok do-
{li smo do podataka da je u Ra{koj ulici i delu ulice Veqka Luki-
}e Kurjaka zemqi{te upisano na ime SMO SRJ. Hidrotehnika je
zato, kao i raniji poslovni partner, predlo`ila General{tabu VJ
i Ministarstvu da zajedni~ki izgrade stambene objekte na tom pro-
storu, jer je bilo o~ito da Vojska zbog pomawkawa finansijskih
sredstava to ne mo`e da sama izvede. Osnovni ugovor o poslova-
wu u Ra{koj ulici potpisan je u maju 2000. godine, a Re{ewe o do-
deli zemqi{ta za stambenu izgradwu dobijeno je u julu 2001. godi-
ne, na ime SMO SRJ kao budu}eg investitora. Za gra|evinske ra-
dove u ulici Veqka Luki}a Kurjaka Ugovor je potpisan u julu 2001.
godine, a Re{ewe o dodeli zemqi{ta dobijeno je u septembru i de-
cembru 2002. godine. Tako su se stekli uslovi da promenom namene
zemqi{ta zapo~ne zajedni~ka izgradwa stambenih objekata izme|u
Vojnogra|evinske direkcije Beograd i Zadruge.
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vi} i Radomir Gojovi} – na-
gla{ava pukovnik \ini. 

Vojni stanovi koji se gra-
de u ulici Veqka Luki}a Kurja-
ka, kako od nadle`nih saznaje-
mo, jo{ nisu podeqeni. Zapo-
slenima u MO i VSCG bi}e do-
deqivani po novom stambenom
pravilniku, tek po{to budu iz-
gra|eni, a prijavi ih stambe-
nom organu kao useqive Upra-
va za infrastrukturu Mini-
starstva.

Doga|aji koji su obele`i-
li stambeno poslovawe Voj-
ske u nekoliko proteklih go-
dina – afere Cve}ara dva i

tri svakako su poquqale wen
ve} dovoqno uzdrman ugled.
Emitovawe }utawa, kako je to
nazvao jedan na{ vojni anali-
ti~ar, neo~ekivano se potvrdi-
lo i kada smo, u vi{e navrata,
zamolili stanare vojnih stano-
va Ra{ke ulice za razgovor.
Kako Inspektorat odbrane nije
zavr{io kontrolu poslovawa
Vojnogra|evinskog centra Beo-
grad, ostaje nam da na zvani~nu
istinu o Cve}arama sa~ekamo
jo{ neko vreme. Do tada, ume-
sto pitawa kako da povratimo
poverewe mnogih pripadnika
oru`anih snaga u po{tenu, pra-

vi~nu ili samo malo bezbolniju podelu stanova, vaqa nam po-
skidati sve maske sa utrnulih obraza careva u novom odelu, a
na budu}nost pogledati {irom zatvorenih o~iju. 

Vladimir PO^U^
Snimio Goran STANKOVI]

da je re{ewe o dodeli stana ge-
neralu Krsti}u pravosna`no 
– ka`e na{ sagovornik. 

Kako }e se kona~no preva-
zi}i te{ko}e oko vojnih stano-
va u Ra{koj ulici? Nadle`ni u
Ministarstvu odbrane i dr`av-
ni organi SCG nedavno su usvo-
jili novi Pravilnik o re{ava-
wu stambenih pitawa u MO. We-
gov 51. ~lan predvi|a da }e pri-
padnici Vojske koji su dobili
ve}e stanove od onih koji im
pripadaju tu razliku kvadrata
morati da nadoknade po tr`i-
{nim vrednostima kako bi pot-
pisali potrebne ugovore o za-
kupu stanova sa Vojnogra|evin-
skim centrom. U suprotnom mogu
zatra`iti i zamenu stambenih
re{ewa, te }e im stanovi odgo-
varaju}e povr{ine i strukture
biti dodeqeni u drugim delovi-
ma Beograda. 

– Za vojne stanove iz Ra-
{ke ulice doneta su ukupno 24
re{ewa o zakupu na neodre|e-
no vreme 2000. godine. Me|u
wima se 16 pripadnika MO i
Vojske SCG ve} uselilo u stanove, na realizaciju ~ekaju jo{
dva budu}a stanara, a tri re{ewa su na predlog Stambene
komisije i odlukom saveznog ministra za odbranu zbog neza-
konite dodele u startu poni{tena. Zahtev za zamenu re{ewa
podneli su general-majori Rumenko Di{ovi}, Desimir Garo-
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bije, 14. maja 1998, potpisali ugovor o zameni prava
svojine na nepokretnosti, ta~nije o razmeni vojnog objek-
ta u Nemawinoj 9 za 48.000 kvadratnih metara stambe-
ne povr{ine. Ministarstvo je ispo{tovalo dogovorene
obaveze ali ne i republi~ka vlada, koja Vojsci treba da
obezbedi oko 800 stanova prose~ne veli~ine od 60 kva-
drata.

Da dr`avni organi ne doprinose prevazila`ewu
stambenih neprilika u Vojsci potvr|uje i ~iwenica da se
ve} godinama vode sudski sporovi za 600 stanova iz voj-
nog stambenog fonda u koje su se bespravno uselila, kako
se to pravni~kom terminologijom ka`e, tre}a lica. Me|u
wima je najmawi broj pripadnika VSCG, {to dodatno ote-
`ava re{avawe tog problema. 

UZGREDNA PREMI[QAWA
Trenutna stambena situacija u MO SCG je dramati~-

na. Tome u prilog govori podatak da je Odeqewu za stam-
bene poslove Sektora za qudske resurse Ministarstva,
koje utvr|uje pravo i dodequje vojne stanove, podneto bli-
zu 23.000 zahteva za slu`beni stan, stan u zakup ili stam-
beni kredit. Vi{e od 13.000 zaposlenih vojnih i civil-
nih lica nema uop{te stan, a me|u wima je polovina u Be-
ogradu. Oko 5.800 vojnih penzionera, tako|e, nije dobi-
lo odgovaraju}i krov nad glavom. U uslovima kada je stam-
beni fond nekada{we JNA potpuno razoren, bilo bi po-
trebno {ezdesetak godina da se pomenuti problemi pre-
vazi|u, jer se godi{we za pripadnike Vojske kupi ili iz-
gradi svega 400 stanova. 

Za{to je u jednom periodu prekinuto poslovawe Hidroteh-
nike i Ministarstva?
Radovi su obustavqeni, prema na{em mi{qewu, nerazumqi-

vim postupcima investitora. Vojnogra|evinska direkcija Beograd
je 9. oktobra 2003, bez na{eg znawa i krivice, od nadle`nih u Be-
ogradu zatra`ila prekid poslova – izradu planske, projektne i ur-
banisti~ke dokumentacije na izgradwi ugovorenih objekata. Naj-
pre je zastoj trajao do oktobra 2003. godine, a zatim su radovi
prekinuti i od 8. avgusta 2005. do septembra 2005. godine. Tako je
naneta finansijska {teta Stambenoj zadruzi. Zbog zastoja u rado-
vima pretila je i opasnost da se gra|evinske parcele u Ra{koj i
ulici Veqka Luki}a Kurjaka izgube zbog isteka roka od dve godine.

U {tampi se spekulisalo da }e Hidrotehnika vi{ak kva-
drata u vojnim stanovima Ra{ke ulice pokloniti Vojsci. 
Petim aneksom ugovora utvr|ene su povr{ine koje pripadaju

Hidrotehnici, a koje investitoru gra|evinskih radova. Stambena
zadruga posluje po tro{kovnom principu a nema ni zakonski, niti
ekonomski osnov da Vojsci pokloni bilo koji kvadratni metar
stambene povr{ine. 

Zadruga je od nadle`nih gradskih organa zatra`ila ocenu
tehni~ke ispravnosti izgra|enih objekta u Ra{koj ulici,
iako to nije bila wena obaveza. Za{to?

Kako su stanovi na toj lokaciji bili zavr{eni, interes ugo-
vornih strana bio je da se oni i usele. Usled dilema oko prime-
ne Zakona o legalizaciji, nadle`ni organi Beograda nisu blago-
vremeno zapo~eli prijem izgra|enih stambenih objekata, iako je
investitor od wih to zatra`io. Hidrotehnika je zato bila prinu-
|ena da sama anga`uje licenciranu firmu za ocenu wihove teh-
ni~ke ispravnosti. 

Mnogi su komentarisali da je Hidrotehnika vojno zemqi-
{te u ulici Veqka Luki}a Kurjaka dobila kao kompenzaciju
za vi{ak kvadrata u vojnim stanovima Ra{ke ulice i tako
najavili novu stambenu aferu. O ~emu se, zapravo, radi?
Ugovorima o zajedni~koj izgradwi stambenih objekata izme|u

Ministarstva i Hidrotehnike u ulici Veqka Luki}a Kurjaka pre-
cizno su odre|ene na{e obaveze i prava. Stanovi koji se na tom
prostoru grade za investitora u potpunosti odgovaraju predvi|e-
nim povr{inama i strukturi. Najve}i trosoban stan ima povr{i-
nu od 84,93 kvadratna metra, a dvosobni stanovi 63,05 kvadra-
ta. Afera Cve}ara tri ne postoji, na {ta upu}uje tehni~ka i osta-
la dokumentacija. Izmi{qawe takvih doga|aja nanelo je nenadok-
nadive {tete Zadruzi i ozbiqno joj poquqalo ugled u poslovnim
krugovima. To, mo`da, navodi na sumwu da je nekome i bilo u inte-
resu da do realizacije potpisanih ugovora ne do|e. 
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naneta finansijska {teta Stambenoj zadruzi. Zbog zastoja u rado-
vima pretila je i opasnost da se gra|evinske parcele u Ra{koj i
ulici Veqka Luki}a Kurjaka izgube zbog isteka roka od dve godine.

U {tampi se spekulisalo da }e Hidrotehnika vi{ak kva-
drata u vojnim stanovima Ra{ke ulice pokloniti Vojsci. 
Petim aneksom ugovora utvr|ene su povr{ine koje pripadaju

Hidrotehnici, a koje investitoru gra|evinskih radova. Stambena
zadruga posluje po tro{kovnom principu a nema ni zakonski, niti
ekonomski osnov da Vojsci pokloni bilo koji kvadratni metar
stambene povr{ine. 

Zadruga je od nadle`nih gradskih organa zatra`ila ocenu
tehni~ke ispravnosti izgra|enih objekta u Ra{koj ulici,
iako to nije bila wena obaveza. Za{to?

Kako su stanovi na toj lokaciji bili zavr{eni, interes ugo-
vornih strana bio je da se oni i usele. Usled dilema oko prime-
ne Zakona o legalizaciji, nadle`ni organi Beograda nisu blago-
vremeno zapo~eli prijem izgra|enih stambenih objekata, iako je
investitor od wih to zatra`io. Hidrotehnika je zato bila prinu-
|ena da sama anga`uje licenciranu firmu za ocenu wihove teh-
ni~ke ispravnosti. 

Mnogi su komentarisali da je Hidrotehnika vojno zemqi-
{te u ulici Veqka Luki}a Kurjaka dobila kao kompenzaciju
za vi{ak kvadrata u vojnim stanovima Ra{ke ulice i tako
najavili novu stambenu aferu. O ~emu se, zapravo, radi?
Ugovorima o zajedni~koj izgradwi stambenih objekata izme|u

Ministarstva i Hidrotehnike u ulici Veqka Luki}a Kurjaka pre-
cizno su odre|ene na{e obaveze i prava. Stanovi koji se na tom
prostoru grade za investitora u potpunosti odgovaraju predvi|e-
nim povr{inama i strukturi. Najve}i trosoban stan ima povr{i-
nu od 84,93 kvadratna metra, a dvosobni stanovi 63,05 kvadra-
ta. Afera Cve}ara tri ne postoji, na {ta upu}uje tehni~ka i osta-
la dokumentacija. Izmi{qawe takvih doga|aja nanelo je nenadok-
nadive {tete Zadruzi i ozbiqno joj poquqalo ugled u poslovnim
krugovima. To, mo`da, navodi na sumwu da je nekome i bilo u inte-
resu da do realizacije potpisanih ugovora ne do|e. 


